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Kevés az olyan székelyföldi 
település, ahol ne lehet-
ne találkozni a környező 
erdőkből betévedt vadak-
kal. A probléma megoldása 
érdekében a legtöbb polgár-
mesteri hivatal szerződést 
kötött a helyi vadászegye-
sületekkel, de az állami ha-
tóságok közreműködésére 
is számítanak.

 » MUNKATÁRSAINKTÓL

A z elmúlt időszakban több-
ször előrordult, hogy vad-
állat riogatta a székelyföldi 

városok lakóit. Összeállításunkban 
annak jártunk utána, ilyen ese-
tekben miféle cselekvési tervet 
alkalmaznak az önkormányzatok 
és a vadásztársaságok. Székelyud-
varhely polgármesteri hivatala a 
Nagy-Küküllő Vadász- és Sport-
horgász-egyesülettel kötött szer-
ződést a város területére tévedő 
vadak befogása és ártalmatlanítása 
érdekében. Az egyesület igazga-
tója, Mărmureanu Bíró Leonárd 
lapunknak elmondta, többnyire 
csak rókákkal, nyestekkel és gö-
rényekkel találkoznak, amelyeket 
csapdákkal igyekeznek befogni, 
majd szabadon engedik őket a va-
dászterületükön, távol a település-
től. Érdekességként megjegyezte, 
hogy vannak olyan rókák, amelyek 
nemcsak bejárnak élelmet keres-
ni, de be is költöznek a városba. 
Ugyanakkor előfordult már, hogy 
medvék is kószáltak a város utcáin, 
és őzeket is kellett már befogniuk, 
altatólövedékes fegyver híján kézi 
erővel. Az igazgató rámutatott, 
lakott területen éles lőszert csak 
akkor alkalmaznak, ha az állat ve-
szélyt jelent a lakosságra, és nincs 
más megoldás az ártalmatlanná té-
telére. Egyébként a városba tévedő 
vadakkal leginkább a nyári és őszi 
időszakban gyűlik meg a bajuk, 
olyankor nem ritka, hogy hetente 
négy-öt alkalommal is akcióba kell 
lépniük.

„Medvelesen” Csíkszeredában
A csíkszeredai önkormányzat a 
Szilos Vadászegyesülettel kötött 
vadkiemelési szerződést, utóbbi 
képviselői lépnek közbe, amikor 
vadállat téved a hargitai megyeszék-
helyre – tudtuk meg Füleki Zoltán-
tól, Csíkszereda alpolgármesterétől. 
Idén azonban nem volt sok dolguk, 
mindössze egy alkalommal kellett 
közbeavatkozniuk. Augusztus vé-
gén egy korábban sosem látott hím 
medve tévedt Csíkszeredába, ahol 
több Tudor lakótelepi és Nagy Imre 
utcai udvarba is behatolt, a Pus-
kaporos és Szász Endre utcában 
kerítéseket rongált meg, betört egy 
ablakot, valamint egy kecskét is el-
pusztított. A lakosok csendőröket és 
rendőröket riasztottak a helyszínre, 
majd a Szilos Vadászegyesület és a 
Hargita megyei környezetvédelmi 
ügynökség kilövési engedélyt kért a 
környezetvédelmi minisztériumtól. 
Rekordgyorsasággal, pár óra alatt 
megérkezett Bukarestből a kilövési 
engedély, és a medvét az Octavian 
Goga Főgimnázium udvarán egyet-
len lövéssel leterítették. Ezen kívül, 

szintén a városban garázdálkodó 
bocsos anyamedve elszállításá-
ra is engedélyt kapott a társaság, 
mire azonban ezt megvalósíthatták 
volna, a vadak eltűntek. Az alpol-
gármester még elmondta, nemrég 
kárfelmérő bizottság is alakult az 
önkormányzatnál, amely 24 órán 
belül elvégzi a kárfelmérést.

Marhákra, juhokra 
támadnak Gyergyóban
A Gyergyószentmiklóshoz tartozó 
területeken idén eddig tizennyolc 
vadkárt összesítettek – derült ki a 
helyi önkormányzat kimutatásá-
ból. A legtöbb eset nem a lakóöve-
zetben, hanem a havasi legelőkön 
történt. Főként a medvék okoznak 
gondokat, idén ötször támadtak 
szarvasmarhákra, kilencszer pe-
dig juhokra. A farkasok három al-
kalommal garázdálkodtak, mind-
annyiszor juhokat öltek meg. Jegy-
zőkönyvbe került továbbá egy 
vaddisznó okozta terménykár is. 
Városba betévedt vadállat ügyé-
ben egyszer kellett intézkedni, 
egy elhullott róka tetemét kellett 
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eltávolítani. Mint a városháza szó-
vivője, Fórika Krisztina közölte, 
jó az együttműködés a vadásztár-
saságokkal, annak ellenére, hogy 
jelenleg még nincs írásos meg-
állapodásuk. Megtudtuk továb-
bá, hogy a vadásztársaságoknak 
a jegyzőkönyvbe vett vadkárok 
számánál jóval többször kellett 
közbelépniük annak érdekében, 
hogy a vadak ne háborgassák a 
gazdaságokat. Birtalan István, a 
Gyergyószentmiklósi Vadász- és 
Sporthorgász-egyesület vezetője 
elmondta, legalább ötven esetben 
fordultak hozzájuk gazdák, kérve, 
hogy riasszák el a vadakat állataik 
közeléből vagy a földekről.

Marosvásárhelyen 
eddig megúszták
Marosvásárhelyre évek óta nem 
tévedt be vadállat, ugyanakkor a 
somostetői erdőben túrázók, ko-
cogók, láttak medvét, medvenyo-
mokat. Ezért a közkedvelt somos-
tetői játszótér melletti erdőben 
lévő futópályán kihelyeztek egy 
fi gyelmeztető táblát. A városháza 
szóvivője, Cosmin Blaga érdek-
lődésünkre elmondta, a törvény 
értelmében a csendőrséget, a pre-
fektúrát és a környezetőrséget ér-
tesítik, ha vadállatot látnak a város 
területén. Hozzátette, a lakosok-
nak a 112-es sürgősségi hívószámot 
kell tárcsázniuk, ha ilyen jelenség-
gel szembesülnek.

A „természetközelibb” kisváro-
sokban, például Erdőszentgyör-
gyön leginkább a medvék okoznak 
gondot, amelyek elsősorban a gaz-
daságokban tesznek kárt, illetve rit-
kább esetben róka is garázdálkodik 
a tyúkketrecek környékén – tudtuk 
meg Béres Szilárd helyi vadgazdá-
tól. A szakember elmondta, ilyen 
esetekben a környezetőrség és a 
polgármesteri hivatal által kijelölt 
személyek lépnek közbe, mérik fel 
a károkat. Szovátán nemrég a csen-
dőrség, a környezetőrség, az erdé-
szeti hivatal, a városháza, a Milvus 
Csoport és a Wets4Wild állatorvosi 
rendelő szakemberei altattak el és 
szállítottak el két medvét, amelyek 
a Medve-tó környékén kukáztak.

 » Éles lőszert 
csak akkor 
alkalmaznak, ha 
az állat veszélyt 
jelent a lakos-
ságra, és nincs 
más megoldás 
az ártalmatlanná 
tételére.

 » BÍRÓ BLANKA

Az ozsdolai közbirtokosság birtok-
levelének érvénytelenítéséért in-

dított bírósági eljárást az adóhatóság 
– az első tárgyalásra november 20-án 
kerül sor a kézdivásárhelyi bíróságon. 
Háromszéken attól tartanak, veszélyes 
precedenst teremthet az ügy. Balázs At-
tila és Fazakas Sándor, az Erdélyi Ma-
gyar Néppárt Kovászna megyei önkor-
mányzati képviselői sajtótájékoztatón 
beszéltek arról, hogy amennyiben a 
per a közbirtokosság számára kedve-
zőtlenül zárul, az erdők visszaállamo-

sítása is beindulhat. „A székely falvak 
többségében létezik ez a tulajdonfor-
ma, a lakosság innen szerzi be a tűzi-
fát, ez hatalmas érvágást jelentene” 
– összegezték a néppárti politiku-
sok, összefogásra buzdítva a lehető 
legjobb jogi képviselet érdekében. 
Tamás Sándor, a Kovászna Megyei 
Tanács elnöke is ígéretet tett, hogy 
minden lehető segítséget megadnak 
a közbirtokosságnak, hogy a bíróság 
előtt védekezhessen.

Pál István, az ozsdolai közbirtokos-
ság elnöke a Krónika megkeresésére 
elmondta, értetlenül állnak a helyzet 

előtt, hiszen a telekkönyvek ellen 
eddig nem volt senkinek kifogása, 
az alapján szolgáltatták vissza a 
2900 hektár erdőt a helyi és a megyei 
földosztó bizottságok. A pénzügyi 
igazgatóság most abba kötött bele, 
hogy egyes tagok telekkönyveiben 
az 1921-es földreform nyomán beke-
rültek bejegyzések kisajátításokról, 
visszaszolgáltatásokról, de akkor erre 
vonatkozóan nem kaptak kézhez vég-
zéseket. Különben Codrin xMunteanu 
akkori prefektus már hat évvel ezelőtt 
felvetette, hogy a visszaszolgáltatott 
erdők egy részét 1922-ben a román 

állam kisajátította, kárpótlást fi zet-
ve. Ugyanakkor az ozsdolai közbir-
tokosság évekig sikertelenül perelt, 
mert az 1968-as megyésítéskor az 
erdőik egy része Vrancea megyéhez 
került, majd a visszaszolgáltatás so-
rán 2000 hektárt gyakorlatilag doku-
mentumok nélkül adtak oda az otta-
niaknak, hiszen az 2000/1-es számú 
földtörvény alapján legtöbb húsz 
hektárt lehetett.  Amikor a 2005/247-
es számú törvény már lehetővé tette, 
hogy mindenki visszakapja a teljes 
tulajdonát, az ozsdolaiaknak már 
nem volt miből kimérni az erdőt.

Visszaállamosítás fenyegeti az ozsdolai közbirtokosságot

 » A telekköny-
vek ellen eddig 
nem volt senkinek 
kifogása, az alap-
ján szolgáltatták 
vissza a 2900 
hektár erdőt a 
helyi és a megyei 
földosztó bizott-
ságok.




